
Kalášek - pikoprocesory

e-mail Mirka Bartoška Pavlu Kaláškovi:

Mám jednu prosbu týkající se Tvého (antisofsemovského?) vystoupení na SOFSEMu 1980 – 
Bílý Kříž: z tohoto vystoupení se nám dochovalo několik fotografií a jako nováčka na 
SOFSEMu mě úplně dostalo. A nejenom mě, viz fotka obecenstva. Kromě „švábů (čipů) 
s připalujícími se prdelkami“ si ale z toho už nic bohužel nepamatuji. Byl bys schopen si 
vybavit a popsat, o čem to vystoupení bylo, jaký byl jeho kontext? Mám pocit, že to nějak 
souviselo s aplikací počítačových technologii v průmyslu; možná to navazovalo na krátký 
referát Honzy Pavelky o SW pro automatizaci válcoven, nebo bylo přímo i jeho součástí. 
Podle rekvizit (helma, pracovní mundůr) odhaduji, že asi nevzniklo spontánně až na 
SOFSEMu, ale připravoval sis to již dopředu…

Odpověď Pavla Kaláška:

My jsme tenkrát byli pionýři počítačového řízení technologických procesů. V ČKD jsme 
tenkrát měli “svobodu o jaké se ani socialistům nezdálo”, takže jsme budovali i vlastni 
operační systém. Počítačové operace byly pomalé, takže jsme vymysleli i speciální 
aritmetiku, aby se to stihlo. Byli jsme toho plni. Vystoupení vzniklo překvapivě až na Bílém 
Kříži převážně ve spolupráci Vaška Šebka a moji maličkosti. Tenkrát letěly mikroprocesory, 
takže my jsme “válcovali” pikoprocesory. A ano kontext tomu dávalo naše vystoupení na 
Sofsemu. Rekvizity (včetně helmy a montérek) se našly v nějakém skladu (Horské služby?) 
přímo v hotelu. Pamatuji už jen, že jsme si to vymýšlení “kravin” moc užívali. Takže tak.




